
 

21             噬嗑 Hexagram  

 

噬嗑(诉讼)由下震☳（雷)和上离☲（火)组成，也称‘火雷噬

嗑’。卦象震（雷）为行动；离（火）为光明。雷电的巨大威力

和耀眼的强光，使古代君王从这个自然现象领悟到：要惩治违法

分子，就要制定法律，除了用严厉的手段，也要明察秋毫，公正

廉明审视诉讼案件，才能为社会带来光明。卦象好像嘴巴，上下

两个阳爻代表上下颌骨，阴爻代表牙齿，中间的阳爻代表口中的

硬物。这启发我们只有上下齐心协力，才能教化顽固分子，使他

们改过自新，融入社会。   

《噬嗑》：‘亨。利用狱’。狱：诉讼案件的过程。卦词大意：

亨通，适宜用判决诉讼。卦象也好象监狱，九四阳爻像关进监狱

的犯人。这使得我们联想到违法乱纪的人，会遭到严厉的制裁，

被关进监牢。前面两卦‘临’和‘观’显示无论君王（领导）作

出如何好的表率和示范，社会中还是会出现一些不守法，扰乱社

会秩序的违法分子。卦象使君王意识到要用严厉的法律诉讼将违

法乱纪的人，惩治于法，关进监狱，再进行教化，这样做才有利

于社会的发展，才会亨通。 



初九，‘屦校灭趾，无咎’。穿上鞋子，遮住灭掉的脚趾，没有

灾难。第一爻提醒你，当你做了不应该做的事，受到轻微的惩

罚，这不会对你有太大的影响，好像遮住你伤害的脚趾，没有人

会发现，但是你要以此为戒，不要继续犯错，否则将会给你带来

更大的灾难。 

六二，‘噬肤灭鼻，无咎’。咬吃肥肉时，鼻子陷入食肉中，没

有灾难。这一爻提醒你, ‘小贪’之念不会给你带来大灾难，但

会损坏你的形象，好像当你看到眼前放着一盘美味的食物，你太

急躁和贪心，连嘴巴鼻子都一起陷入食物中，狼吞虎咽。你的吃

相虽然对你没有大损害，但你的形象却比较难看。  

六三，‘噬腊肉遇毒，小吝，无咎’。咬食腊肉，遇到有毒的部

分，有小困难，没有大灾难。这里提醒人们，当你追求利益超过

你职位所应有的范围，会遇到困难，你要立刻意识到危险，反省

自己的言行，停止继续不当行为，解决小问题，避免大灾难。  

九四，‘噬干，得金矢。利艰贞，吉’。：骨头上的肉。咬食骨

头上的肉干，得到金属箭头。在艰难中坚守正道，获得吉祥。这

说明在艰难时期，只要保持正直的态度，顽强的毅力，努力克服

困难，即使小生意也会获得利益，就象肯吃骨头上留下的肉干，

也有意外的收获。  



六五，‘噬干肉得黄金。贞厉，无咎’。咬食干肉时，得到黄

金。保持正道，也有危险，但没有大的灾难。这一爻说明通过前

面的努力创造了财富，还能保持勤俭的态度（吃肉干不吃鲜

肉），现在就可以获得很大的收获（得黄金）。这也提醒人们，

虽然你坚守正道，也会面临危险，因为很容易被丰盛的财富所引

诱，但只要随时提高警觉，就不会有大的灾难。  

上九：‘何校灭耳，凶’。肩杠着枷锁，遮住耳朵，有凶险。 

这里来到上爻，根据易经的理念‘物极必反’，由于物质的引

诱，你已经陷入不可自拔的地步，就像戴上枷锁，挡住了你的耳

朵和眼睛，无法明辨是非，胡作非为，只能走上法律诉讼的凶险

地步。  

噬嗑(诉讼)由下震（雷)和上离（火)组成。雷电交加的情景使得

君王领悟到要制定法律，以公正严明的态度处理社会的违法行

为。当你受到轻微的惩罚时，就要提高警觉，停止不当行为。只

要你能坚守正道，也能获得利益，但是如果你被利益蒙蔽，陷入

充耳不闻，有眼不明的态度，继续胡作非为，一定会遭到严厉制

裁。要如何挽救你现在的状况，请看下一卦‘贲’的启示。  

 

 



                                                                          

 

21             Shi Ke Hexagram  
 

 

 

 

Shi Ke Hexagram (litigation) is combined with Zhen ☳（thunder) below and Li 

☲ (fire) above. This hexagram shows thunder and lightning united in brilliance. 

This natural phenomenon enlightened the ancient kings to promulgate strict 

laws. In addition to punishing lawbreakers with harsh penalties, a king also 

needs to create just laws where those accused are examined fairly and honestly 

so that peace and harmony reign. This hexagram is also visualized as an open 

mouth, the yang line of Jiu-Si looks like an obstacle in the mouth, and so the jaws 

(the yang lines of Shang-Jiu and Chi-Jiu) and teeth (yin lines) must work together 

to chew up the obstacle and absorb it. This symbolizes that people must work 

together to cultivate and educate lawbreakers and rehabilitate them into 

society.  

The Judgment of Shi Ke: ‘Fortune, it profits to administer punishment.’  The 

image of Shi Ke looks like a jail, the yang line of Jiu-Si a prisoner, and together 

they show a person who does illegal business will be seriously punished and put 

in prison. Inasmuch as the previous hexagram of ‘Lin (approach)’ and ‘Guan 

(observation)’ show that no matter how good an example the king demonstrates, 

there are those who will disturb society and disobey the law. But the king is 

enlightened by the natural phenomena of thunder and lightning and sets a strict 

rule of law to not only punish criminals and send them to jail but also sets out to 



change their behaviour. Doing so is auspicious and will bring benefit to society's 

development.   

Chu-Jiu: ‘Put shoes on, the destroyed toes are covered, no harm.’  This first line 

warns you that you have done something you are not supposed to and received 

mild punishment. Although this mild punishment does not affect you too much 

and, like wearing shoes to cover your damaged toes, people are unlikely to 

notice. However, you need to be alert and cease erring to avoid serious 

problems in your life.     

Liu-Er: ‘Bite the fat meat, the nose is submerged, no harm.’ This line reminds 

you that while small ‘greed’ may not bring you disaster, it can damage your 

image. Just as when one sees a plateful of delicious food and if you are so 

impatient and greedy, your mouth and nose plunge into the food and gobble it 

down. In this situation, although your table manners themself does no harm to 

you, your public image is rather ugly.  

Liu-San: ‘Bite preserved meet, poison is encountered, small trouble, no harm.’ 

Here is a reminder to people that when you pursue interests beyond the 

boundaries of your position, you will encounter difficulties. You must 

immediately recognize the danger, reflect on your words and deeds, stop 

continuing inappropriate behaviour, solve small problems, and avoid major 

disasters.  

Jiu-Si: ‘Bite dried meat from bones and get a golden arrow, it is beneficial to stick 

to the steadfast in hard times and will be auspicious.’ This line indicates that if 

you maintain integrity, tenacious perseverance and work hard to overcome 

difficult times, you will have received benefits from your efforts as the image 

shows unexpected gains of the golden arrow (benefit), even when biting the 

leftover meat from a bone.   



Liu-Wu: ‘Bite dried meet and gain gold, maintain steadfast, danger, no harm.’  

This line shows that you can create wealth through your hard work. If you can 

maintain a diligent and thrifty attitude (eat jerky instead of fresh meat), you can 

avail yourself of a great harvest (gold). It is also a reminder that even if you stay 

upright, you may still face dangerous situations because it is easy to be tempted 

by bountiful benefits. As long as you are vigilant at all times, there will be no 

major disaster. 

Liu-Wu: ‘With heavy shackle on the shoulder, the ears are destroyed, calamity.’  

This is the top line, according to the concept of I Ching ‘Changing’, when things 

develop to the top must turn in the opposite direction. Due to the temptation 

of materials in your business, you have fallen into an inextricable state. Just as 

one who is shackled by blocking their ears and eyes and is unable to distinguish 

right from wrong, they continue to misbehave leading them to the dangerous 

point of litigation.  

Shi Ke Hexagram (litigation) is combined with Zhen（thunder) and Li (fire). The 

hexagram of thunder and lightning inspires the ancient kings to make fair but 

strict rules to deal the illegal behaviour It reminds us to return to being vigilant 

and stop misbehaviour when we are lightly punished. By staying true to the right 

path, you can also gain benefits, but if you are deceived by your interests, be 

blind to warnings and continue the illegal practices, you will suffer severe 

punishment. If you are in this situation and need to change, please see the next 

hexagram 'Ben’ (Adornment). 

 


